



ကညီဂုၢ်ဝိခွဲးယၢ်ကရူၢ်

မၤနီၣ်မၤပၤတၢ်မၤဘၣ်ဒိဘၣ်ထံးပုၤဂ့ၢ်ဝိခွဲးယၢ်လၢကီၢ်ပယီၤခိၣ်နီၣ်ဒုသဝိပူၤ

တၢ်ဟံၣ်ဖျါအဖုၣ်

လါမ့ၤ ၁၉ သီ, ၂၀၂၂ နံၣ်/ KHRG လံာ်ကတြၢ်နီၣ်ဂံၢ်- 22-30+47-S1

တီအူကီၢ်ရၣ် ဟီၣ်ကဝီၤတၢ်ဟံၣ်ဖျါ- SAC သုးအတၢ်ဟူးတၢ်ဂဲၤသ့ၣ်တဖၣ်, SAC ထီၣ်ဒုးပုၤလၢ အန့ၢ်လီၤ Civil Disobidience Movement (CDM), တၢ်ဖိၣ်ဃံးတၢ်လဲၤထီၣ်က့ၤလီၤ, ဒီးတၢ်လုၢ်အိၣ်နီၣ်ခိသးသမ့, တၢ်အိၣ်ဆူၣ်အိၣ်ချ့ ဒီးတၢ်ကူၣ်ဘၣ်ကူၣ်သ့အတၢ်တၢ်တၢ်သ့ၣ်တဖၣ်, လါဒံၣ်စဲဘၣ် ၂၀၂၁ တုၤ လါဖ့ၤတြၢ်အါရံၤ ၂၀၂၂ နံၣ်

ဟီၣ်ကဝီၤတၢ်ဟံၣ်ဖျါတဘျီအံၤဟံၣ်ဖျါဝဲ တၢ်ကဲထီၣ်အသးသ့ၣ်တဖၣ်လၢထီၣ်တထူၣ်ကီၢ်ဆၣ်, တီအူကီၢ်ရၣ် ဖဲလါဒံၣ်စဲဘၣ် ၂၀၂၁နံၣ် တုၤလါဖ့ၤတြၢ်အါရံၤ ၂၀၂၂ နံၣ်အပူၤ ဟံၣ်ဃုာ်ဝဲဒီး SAC သုးအတၢ်ဟူးတၢ်ဂဲၤသ့ၣ်တဖၣ်, SAC အတၢ်ထီၣ်ဒုးပဲ ပုၤလၢအန့ၢ်လီၤ Civil Disobidience Movement (CDM)သ့ၣ်တဖၣ်, တၢ်လဲၤထီၣ်က့ၤလီၤအတၢ်မၤပံးသ့ၣ်တဖၣ်, ဒီးတၢ် လုၢ်အိၣ်နီၣ်ခိသးသမ့, တၢ်အိၣ်ဆူၣ်အိၣ်ချ့ ဒီးတၢ်ကူၣ်ဘၣ်ကူၣ်သ့အတၢ်တၢ်တၢ်သ့ၣ်တဖၣ်န့ၣ်လီၤ. SAC အသုးသ့ၣ်တဖၣ် မၤဒံးဝဲအတၢ်ဟူးတၢ်ဂဲၤသ့ၣ်တဖၣ်ဒ်အမ့ၢ် တၢ်ဟးဝုၤဝီၤဆၣ်ကွၢ်တၢ်, တၢ်သံကွၢ်သံဒီးပုၤလၢအဘၣ်သဂၢၢ်ဝဲသ့ၣ်တဖၣ်, တၢ်ဒိတီၢ်မၤဒၢၣ်မၤလိာ် ဒီးတၢ်ဖိၣ်ဃံးဝဲကမ့ၢ်သ့ၣ်တဖၣ်, ဒီးတၢ်လီၤဃုထံၣ်သ့ၣ်ညါတၢ်လၢကလံၤကျါသ့ၣ်တဖၣ်န့ၣ်လီၤ. ပုၤလၢအန့ၢ်လီၤ CDM သ့ၣ်တဖၣ်ဘၣ်ကွၢ်ဆၣ်မဲာ်ဝဲဒီးတၢ်တၢ်တၢ်သ့ၣ်တဖၣ်မ့ၢ်လၢ SAC သုးမၤဟးကူၣ်ဟးဂီၤဝဲ အတၢ်စု လီၤခိၣ်ခိၣ်အယီၤန့ၣ်လီၤ. SAC သုးမၤအါထီၣ်စ့ၢ်ကီၢ်ဝဲအတၢ်သမံသမိးအလီၤသ့ၣ်တဖၣ်, ဟံးန့ၢ်ဆူၣ်ဝဲသိလုၢ်ယီၤသ့ၣ်တဖၣ်, ဖိၣ်ဝဲပုၤကမ့ၢ်သ့ၣ်တဖၣ်, ဒီးဃုဝဲလံာ်အုၣ်သးလၢတၢ်လဲၤထီၣ်က့ၤလီၤအဂီၢ်န့ၣ်လီၤ. ထံၣ်ရူၢ်ကီၢ်သးတၢ်တဂၢၢ် တကျါ ဒီးတၢ်လဲၤထီၣ်က့ၤလီၤအတၢ်မၤပံးသ့ၣ်တဖၣ်စ့ၢ်ကီၢ် ဒုးကဲထီၣ်ဝဲတၢ်ကီၢ်တၢ်ခဲလၢဒုဖိသဝီဖိသ့ၣ်တဖၣ်ကယုဖဲးဃုမၤအဂီၢ် ဒီးလၢတၢ်န့ၣ်အယီၤဒုးအိၣ်ထီၣ်ဝဲ တၢ်လုၢ်အိၣ်နီၣ်ခိသးသမ့အတၢ်တၢ်တၢ်သ့ၣ်တဖၣ် လၢဒုဖိသဝီဖိသ့ၣ်တဖၣ်အဂီၢ်န့ၣ်လီၤ. စးထီၣ်လၢ SAC သုးဟံးန့ၢ်ဆူၣ်တၢ်ဖိတၢ်ကမီၤလံၤလံၤန့ၣ် လၢတၢ်အိၣ်ဆူၣ်အိၣ်ချ့အသန့ၢ်စ့ၢ်ကီၢ်တၢ်တၢ်တဖၣ် အိၣ်ဝဲ အါမး ဒီးခိဖျါလၢ SAC သုးတဖၣ်အိၣ်ဝဲလၢကမ့ၢ်တၢ်ဆါဟံၣ်အကရၢၢ်ပူၤအယီၤ ပုၤဒုဖိသဝီဖိသ့ၣ်တဖၣ်ပျဲၤဝဲလၢကလဲၤ ကူၣ်စါယါဘျါအသးန့ၣ်လီၤ. တၢ်မၤလိက့ၢ်တနီၤက့ၤအိးထီၣ်ကဒါလံာ်ဘၣ်ဆၣ်ပုၤက့ၢ်ဖိလၢ အက့ၤထီၣ်ကဒါက့ၢ်အိၣ်ဒုာ်ထဲ

တနီၤန့ၣ်လီၤ. ပုၤက့ၢ်ဖိလၢအမၤလိတၢ်လၢအ့ၣ်ထၢၣ်န့ၣ်ဖီခိၣ်သ့ၣ်တဖၣ် ဘၣ်ကွၢ်ဆၢၣ်မဲၣ်ဝဲဒီးတၢ်ဂ့ၢ်ကီၤသ့ၣ်တဖၣ်ခီဖျိလၢအ့ၣ်ထၢၣ်န့ၣ်အပူၤကလံၤဒိၣ်ထီၣ်ဝဲအယိန့ၣ်လီၤ.¹

SAC သုးအတၢ်ဟူးတၢ်ဂဲၤသ့ၣ်တဖၣ်

ဖဲလါဒိၣ်စဲဘၢၣ် ၂၀ သီ, ၂၀၂၂ နံၣ်န့ၣ် SAC သုးသ့ၣ်တဖၣ်န့ၣ်လီၤဝဲဆူ **ကညီဒီကလုာ်တၢ်ထူၣ်ဖျးသုးမုၢ်ဒိၣ်** (KNLA) အသုးရၣ် (၆) ဟူးဂဲၤတၢ်လီၤလၢအမ့ၢ် လ့ၤလိပုၤဟီၣ်ကဝီၤ, ထီတထူၣ်ကီၢ်ဆၢၣ်, တီအူကီၢ်ရၣ်အပူၤဝံၤအလီၢ်ခံ ယီၢ်ဘၣ်ဝဲဟီၣ်လၢမ့ၢ်ပိၤလၢ KNLA သုးသ့ၣ်တဖၣ်ဒီးလီၤဝဲအယိ အသုးသံဝဲ (၇) ဂၤန့ၣ်လီၤ. KNLA သုးသ့ၣ်တဖၣ်မၤန့ၣ်စ့ၢ်ကီးဝဲ SAC သုးသ့ၣ်တဖၣ်အတၢ်စုကဝဲၤတနီၤန့ၣ်လီၤ. SAC သုးသ့ၣ်တဖၣ်တနီၤန့ၣ်လီၤဝဲဆူဒုသဝီသ့ၣ်တဖၣ်အပူၤ ဒီးဖဲလါအဟးဝုၤဝီဆၢၣ်ကွၢ်တၢ်အဆၢကတီၢ်န့ၣ် တကူသိးဝဲအသုးကူကၤဘၣ်အယိ ပုၤသဝီဖိသ့ၣ်တဖၣ်ဆိကမိၣ်ကမၢ် အဝဲသ့ၣ်လၢ **တၢ်တြီဆၢဒီသဒါကမျၢၢ်သုးမုၢ်ဒိၣ်** (PDF) သုးန့ၣ်လီၤ.

SAC သုးသ့ၣ်တဖၣ်တနီၤဟးဝုၤဝီဆၢၣ်ကွၢ်စ့ၢ်ကီးတၢ်လၢကံၤဒီး ဒီးအိၣ်မ့ၢ်ယုၣ်အကျဲးဒုလၢမုၢ်န့ၣ်ခီအဆၢကတီၢ် ဒီးအဝဲသ့ၣ် မ့ၢ်ထံၣ်ဝဲပုၤတဂၤဂၤန့ၣ် သံကွၢ်သံဒီးဝဲဒီးဒိတီၢ်ဒၣ်လၢပုၤလၢအဟးထီၣ်လၢမုၢ်န့ၣ်ခီလၢ ၈:၀၀ နၣ်ရံၣ် မ့ၢ်တမ့ၢ် ၉:၀၀ နၣ်ရံၣ် အလီၢ်ခံသ့ၣ်တဖၣ်န့ၣ်လီၤ. SAC သုးသ့ၣ်တဖၣ်ဆိကမိၣ်ကမၢ်စ့ၢ်ကီးပုၤသဝီဖိတနီၤလၢ PDF အပူၤန့ၣ်လီၤ. ဖဲလါယနူၤအါရံၤ ၁၆ သီ, ၂၀၂၂ နံၣ် လၢမုၢ်န့ၣ်ဖိမုၢ်အဆၢကတီၢ်န့ၣ် တၢ်ခးဝဲဒၣ်ကျိလၢကံၤဒီးသဝီပူၤ, ကံၤဒီးကရူၢ်, ထီတထူၣ်ကီၢ်ဆၢၣ်န့ၣ်လီၤ. ပုၤသဝီဖိသ့ၣ်တဖၣ်န့ၣ်ဟူဝဲကျိသိၣ်ဘၣ်ဆၢၣ် မ့ၢ်ပယီၤသုးသ့ၣ်တဖၣ်ခးဝဲဒၣ်ခါမ့ၢ်တမ့ၢ် PDF သုးသ့ၣ်တဖၣ်ခးဝဲခါန့ၣ် အဝဲသ့ၣ်တသ့ၣ်ညါလီၤတံၢ်ဝဲဒၣ်ဘၣ်.

ဖဲလါ Electric Power Corporation (EPC) အပူၤဘၣ်မူဘၣ်ဒါ ဟဲထာဝဲလီၤမ့ၢ်အူအလဲဖဲလါယနူၤအါရံၤ ၂၀၂၂ နံၣ် အပူၤအဆၢကတီၢ်န့ၣ် SAC သုးသ့ၣ်တဖၣ်ဟဲဘၣ်ဒီးအဝဲသ့ၣ်န့ၣ်လီၤ. ပုၤသဝီဖိသ့ၣ်တဖၣ်ပျံၤတၢ်ဖုးတၢ်ဖဲလါအဝဲသ့ၣ်ထံၣ်ဝဲ ပယီၤသုးသ့ၣ်တဖၣ်အခါန့ၣ်လီၤ. EPC အပူၤဟဲထာဝဲလီၤမ့ၢ်အူအလဲလၢ နၣ်ယွၤသဝီ, ပၤထံးကရူၢ်, ထီတထူၣ်ကီၢ်ဆၢၣ် အဆၢကတီၢ်န့ၣ် အဝဲသ့ၣ်လဲၤဝဲဆူပုၤဟံၣ်ထဲစ့ၢ်ဖျါၣ်ခိၣ်ဒီးဟးထီၣ်ကွၢ်ဝဲလၢသဝီပူၤချ့ချ့ ခီဖျိလၢအဝဲသ့ၣ်ဘၣ်ယိၣ်ဝဲလၢ PDF အသုးသ့ၣ်တဖၣ်ကမၤကီၤမၤခဲမၤတံၢ်တၢ်အဝဲသ့ၣ်အယိန့ၣ်လီၤ. လၢတၢ်ကမၤပျံၤမၤဖုးအဝဲသ့ၣ်အဂီၢ်ပုၤသဝီဖိ

¹ တၢ်ဂ့ၢ်တၢ်ကျိလၢ လံာ်ဟံၣ်ဖျါတဘျီအံၤအပူၤန့ၣ် တၢ်ဒီးန့ၣ်ဘၣ်အီၤဖဲ လါဖျါတြုၤအါရံၤ ၂၀၂၂ နံၣ်အပူၤန့ၣ်လီၤ. ဘၣ်တၢ်ဆၢၣ်ဟ့ၣ်ထီၣ်အီၤလၢ လီၢ်ကဝီၤပုၤမၤသကီးတၢ်တဂၤ ဖဲတီအူကီၢ်ရၣ်အပူၤ လၢအဘၣ်တၢ်သိၣ်လိအီၤ လၢကညီဂ့ၢ်ဝိခွဲးယၢ်ကရူၢ် KHRG လၢကမၤနီၣ်မၤယါတၢ်မၤဘၣ်ဒိပုၤဟီၣ်ခိၣ်ဖိခွဲးယၢ်အတၢ်အိၣ်သးတဖၣ်ဖဲလီၤကဝီၤပူၤန့ၣ်လီၤ. ပုၤတူၢ်ဘၣ်တၢ်တဖၣ်အမံၤ, တၢ်ဂီၤဒီး အိၣ်ဆိးလီၢ်ကျဲး လီၤတံၢ်လီၤဆဲးတဖၣ်န့ၣ်တၢ်မၤလီၤဘၢအီၤလၢအဝဲနီၣ်ကစၢ်တၢ်ဘၣ်တၢ်ဘၢအဂီၢ်န့ၣ်လီၤ. တၢ်ဂ့ၢ်တၢ်ကျိလၢ တၢ်ကွဲးရဲပုၤအီၤထီၣ်အီၤ ဖဲပနီၣ်ကဝီၤအပူၤန့ၣ် မ့ၢ်ဝဲဒၣ် KHRG အတၢ်ကွဲးရဲထီၣ်တၢ်ဂ့ၢ်တၢ်ကျိန့ၣ်လီၤ.

သ့ၣ်တဖဉ် တနီၤတဲယၢ်အဝဲသ့ၣ်လၢအဝဲသ့ၣ်မ့ၢ်ဟဲန့ၢ်လၢသဝီပူၤန့ၢ် PDF အသုးသ့ၣ်တဖဉ်ဟဲန့ၢ်လီၤဒုးအဝဲသ့ၣ် သ့ဝဲန့ၢ် လီၤ

တဘျီတခိၣ်န့ၢ် SAC သုးသ့ၣ်တဖဉ်ဟဲသမံသမိးစ့ၢ်ကိးဝဲ ပုၤတမံၤအစရီၤလၢပယီၤသဝီသ့ၣ်တဖဉ်အပူၤ ဒီးအဝဲသ့ၣ် မ့ၢ်ထံၣ် ဝဲပုၤလၢအလီၤဆီဒီးပုၤလၢအတထံၣ်ညီန့ၢ်ဝဲတဂၤၤန့ၢ် အဝဲသ့ၣ်က့ၤဖိၣ်ဝဲန့ၢ်လီၤ. SAC သုးအကဘီယူၤသ့ၣ် တဖဉ်စးထီၣ်ဟဲဆ့ၣ်စ့ၢ်ကိးတၢ် ဒီးလီၢ်ကဝီၤသဝီဖိသ့ၣ်တဖဉ် ဘၣ်အိၣ်လၢတၢ်ပလီၢ်ပဒီအပူၤထီၣ်န့ၢ်လီၤ. ဒီဖျါလၢတၢ်ဒုး တၢ်ယၢ်ကဲထီၣ်စ့ၢ်ကိးအသးလၢ ကယါကီၢ်စဲၣ်အပူၤအယိ ပုၤလီၢ်ကဝီၤဖိလၢတၢ်လီၢ်ဖဲန့ၢ်သ့ၣ်တဖဉ် ဟဲသ့ၣ်အိၣ်ကဒုဝဲလၢ တၢ်လီၢ်တဘျုးတီၤလၢ ထီတထူၣ်ကီၢ်ဆၣ်, တီအူကီၢ်ရဲၣ်အပူၤန့ၢ်လီၤ.

ပယီၤသုးသ့ၣ်တဖဉ်သမံသမိးဝဲသိလ့ၣ်ယီၢ်အလံာ်အုၣ်သးသ့ၣ်တဖဉ်ဖဲထီၣ်တထူၣ်အတိၤ ဒီးဖဲလၢဖျါတြူၤအါရံၤ ၁၇ သီ ၂၀၂၂န့ၢ်အနံၤန့ၢ် အဝဲသ့ၣ်ဖိၣ်ဝဲပုၤသဝီဖိလၢအအိၣ်လၢ လ့တံာ်သဝီ, ပၤထံးကရူၢ်, ထီတထူၣ်ကီၢ်ဆၣ်တဂၤ ဒီးပယီၤခွါ တဂၤ လၢတၢ်တသ့ၣ်ညါအသဝီဘၣ်န့ၢ်လီၤ. ပယီၤသုးသ့ၣ်တဖဉ်တသမံသမိးဝဲ သိလ့ၣ်ယီၢ်အလံာ်အုၣ်သးသ့ၣ်တဖဉ် ဖဲတၢ်လီၢ်အဝဲအံၤလၢညါနီတဘျီဘၣ်. ပယီၤသုးသ့ၣ်တဖဉ်ဖိၣ်ဝဲပုၤခံၤအံၤဝဲအလီၢ်ခံ အဝဲသ့ၣ်ပတုၢ်သမံသမိးဝဲ ပုၤဂၤ လၢအလဲၤထီၣ်က့ၤလီၤဖဲနံၤအဝဲန့ၢ်သ့ၣ်တဖဉ် ဒီဖျါလၢအဝဲသ့ၣ်ဟ့ၣ်အီၤတၢ်ကလုာ်လၢတနံၤန့ၢ်တၢ်မၤအဝဲသ့ၣ်လၢကဘၣ် ဟံးန့ၢ်ဝဲသိလ့ၣ်ယီၢ်ခံၣ်န့ၢ်လီၤ. ပုၤခံၤလၢအဘၣ်တၢ်ဖိၣ်အီၤန့ၢ် ဘၣ်တၢ်ဖိၣ်ပျိးတံၢ်အီၤလၢတၢ်ဒုးယၢ်အလီၢ်ဒီး တၢ်တ ဟ့ၣ်ဒုးအိၣ်အဝဲသ့ၣ်တၢ်အိၣ်နီတမံၤဘၣ်. တၢ်ဖိၣ်န့ၢ်အဝဲသ့ၣ်ဖဲဂီၤဒီ ၉:၀၀ န့ၢ်ရံၣ်အခိၣ်အယၢ်အဆၢကတီၢ် ဒီးဘၣ်တၢ်ပျါ လီၤက့ၤအီၤဖဲ နံၤအဝဲန့ၢ်ဟါဒီ ၉:၀၀ န့ၢ်ရံၣ်အဆၢကတီၢ်န့ၢ်လီၤ.

တၢ်ထီၣ်ဒုးဝဲပုၤလၢအန့ၢ်လီၤ Civil Disobience Movement (CDM) သ့ၣ်တဖဉ်

ဖဲလၢဒိၣ်စဲဘၣ် ၂၀၂၂ န့ၢ်အပူၤန့ၢ် ပယီၤသုးလၢတၢ်တသ့ၣ်ညါဝဲအသုးရဲၣ်သ့ၣ်တဖဉ် ဟဲဒီးဒွဲၣ်အူဝဲပုၤလၢအန့ၢ်လီၤ CDM ဒီးဟဲသ့ၣ်အိၣ်ကဒုလၢက--- ဟီၣ်ကဝီၤလၢအအိၣ်လၢ KNU တၢ်ပၤအဖိလံာ်, ထီတထူၣ်ကီၢ်ဆၣ်သ့ၣ်တဖဉ် အတၢ်သ့ၣ် ထီၣ်ဒီးအတၢ်အိၣ်တၢ်အိၣ်သ့ၣ်တဖဉ်န့ၢ်လီၤ. ပုၤလၢအန့ၢ်လီၤ CDM သ့ၣ်တဖဉ်အံၤဟဲဝဲလၢတၢ်လီၢ်လၢအဂၤသ့ၣ်တဖဉ်လၢ ကီၢ်ပယီၤအပူၤန့ၢ်လီၤ. တၢ်သ့ၣ်ထီၣ်လၢ SAC အသုးသ့ၣ်တဖဉ်ဒွဲၣ်အူဝဲလၢက--- ဟီၣ်ကဝီၤအပူၤအကျါန့ၢ် ဟံးယုာ်ဝဲဒီး ပုၤသဝီဖိတနီၤလၢအအိၣ်လၢစံဖျါကိ, ပၤထံးကရူၢ်, ထီတထူၣ်ကီၢ်ဆၣ်တဖဉ်အဒဲ မ့ၢ်လၢအလဲၤဖဲအိၣ်မၤအိၣ်တၢ်လၢ က---ဟီၣ်ကဝီၤပူၤအယိန့ၢ်လီၤ.

ကိၣ်သရၣ်တနီၤလၢအန့ၢ်လီၤဝဲ CDM န့ၢ်လဲၤယုၤမၤတၢ်လၢကီၢ်စ့ကဖိ (Singapore) ဒီးတနီၤန့ၢ်တီၣ်ထီၣ်ဝဲလံာ်ဟးကီၢ်ဒီး လံာ်ခီကီၢ်လၢကလဲၤမၤတၢ်အဂီၢ်န့ၢ်လီၤ. အဝဲသ့ၣ်စံးဝဲဒၣ်လၢ အဝဲသ့ၣ်တဆိကမိၣ်လၢတၢ်မုာ်တၢ်ခုၣ်ကအိၣ်ထီၣ်ကဒါက့ၤ လၢကီၢ်ပယီၤ အပူၤဘၣ်န့ၢ်လီၤ.

တၢ်ဖိၣ်ဃံးတၢ်လဲၤထီၣ်က့ၤလီၤ

တၢ်ဖိၣ်ဃံးမၤကီၤမၤခဲတၢ်လဲၤထီၣ်က့ၤလီၤတဖၣ်အိၣ်အါထီၣ်ဝဲဒၣ်န့ၣ်လီၤ. ပုၤသဝီဖိသ့ၣ်တဖၣ်စံးဝဲဒၣ်လၢ SAC သုးသ့ၣ် တဖၣ်မၤအါထီၣ်ဝဲတၢ်သမံသမိးအလီၢ် ဒီးလၢတၢ်န့ၣ်အယီၤ သဝီဖိသ့ၣ်တဖၣ် တၢ်သံကွၢ်သံဒီးသမံသမိးအီၤအါထီၣ်ဝဲဒၣ် ဖဲလၢအဝဲသ့ၣ်လဲၤထီၣ်က့ၤလီၤအခါန့ၣ်လီၤ. စးထီၣ်လၢလါဒိၣ်စဲဘၢတံတတ် ၂၀၂၁ နံၣ်လံၤလံၤန့ၣ် SAC သုးသ့ၣ်တဖၣ် စးထီၣ်ဖိၣ်ဝဲသဝီဖိတနီၤအသိလ့ၣ်ယီၤ ဒီးစးထီၣ်လၢလါဖျါတြုၤအါရံၤအခါထံး ၂၀၂၂နံၣ်လံၤလံၤန့ၣ် အဝဲသ့ၣ်ဖိၣ်ဝဲ သိလ့ၣ်ယီၤအါမးန့ၣ်လီၤ. SAC သုးသ့ၣ်တဖၣ် တဖိၣ်ထဲသိလ့ၣ်ယီၤဘၣ်. အဝဲသ့ၣ်ဖိၣ်စ့ၢ်ကီးဝဲသိလ့ၣ်ယီၤအကစၢ်သ့ၣ် တဖၣ်န့ၣ်လီၤ. SAC သုးသ့ၣ်တဖၣ် မ့ၢ်အဲၣ်ဒီးဖိၣ်ဝဲသိလ့ၣ်ယီၤန့ၣ် သိလ့ၣ်ယီၤအကစၢ်သ့ၣ်တဖၣ်မ့ၢ်အိၣ်ဝဲဒီးလံာ်ပျဲဘၣ်ဆၣ် အဝဲသ့ၣ်ဖိၣ်ဝဲဒၣ်န့ၣ်လီၤ. SAC သုးသ့ၣ်တဖၣ်စးထီၣ်သမံသမိးစ့ၢ်ကီးဝဲပုၤလီၤတဲစိသ့ၣ်တဖၣ်, ဟံးန့ၢ်ဝဲပုၤ အထၢၣ်သ့ၣ် တဖၣ်ဒီးသမံသမိးဝဲ တၢ်လၢအအိၣ်လၢထၢၣ်ပူၤသ့ၣ်တဖၣ်ခဲလၢန့ၣ်လီၤ. ဖဲလၢဒူဖိသဝီဖိသ့ၣ်တဖၣ်လဲၤထီၣ်က့ၤလီၤလၢ အပူၤကွံာ်တချုးလၢ SAC သုးဟံးန့ၢ်ဆူၣ်ထံကီၢ်တၢ်ဖိတၢ်ကမီၤဒဲးဘၣ်န့ၣ် အဝဲသ့ၣ်တလိၣ်ဒုးန့ၣ်တၢ်နီၤတမံၤဘၣ်. ဘၣ်ဆၣ် သန့ၣ်က့ ဖဲလၢအဝဲသ့ၣ်လဲၤထီၣ်က့ၤလီၤဝဲဆၢကတီၢ်ခဲအံၤန့ၣ် အဝဲသ့ၣ်ဘၣ်ဒုးန့ၣ်ဝဲအ (မ့ၢ်ပံတၢ်) ဒီးတၢ်လဲၤထီၣ်က့ၤလီၤ အလံာ်အုၣ်သးန့ၣ်လီၤ. လၢတၢ်န့ၣ်အယီၤန့ၣ် သဝီဖိသ့ၣ်တဖၣ်ကလဲၤထီၣ်က့ၤလီၤဒဲးသိးလၢညါအဂီၢ် တၢ်ဘၣ်တၢ်ဘၢတအိၣ် ဝဲလၢဘၣ် ဒီးအဝဲသ့ၣ်ဘၣ်လဲၤထီၣ်က့ၤလီၤဝဲလၢတၢ်ပျဲတၢ်ဖုးအပူၤန့ၣ်လီၤ. တၢ်ဂ့ၢ်ကီၤလၢအဂၤတမံၤန့ၣ်မ့ၢ်ဝဲ လီၢ်ကဝီၤ ပုၤပၤဆၢတၢ် တချုးဝဲထီၣ်ဘိလၢကကွဲးန့ၢ်ဝဲလံာ်အုၣ်သးသ့ၣ်တဖၣ် လၢတၢ်လဲၤထီၣ်က့ၤလီၤအဂီၢ်ဘၣ်.

ဒီးတၢ်အံၤဒုးအိၣ်ထီၣ်ဝဲ တၢ်ဂ့ၢ်ကီၤလၢပုၤသဝီဖိသ့ၣ်တဖၣ်အဂီၢ်န့ၣ်လီၤ. ဟီၣ်ကဝီၤလၢထီၣ်တထူၣ်ကီၢ်ဆၣ်အပူၤတနီၤန့ၣ် အိၣ်ဝဲလၢ KNU ဒီး SAC ခံဖုလၢတၢ်ပၤအဖိလၢန့ၣ်လီၤ. လၢတၢ်န့ၣ်အယီၤ လၢဟီၣ်ကဝီၤသ့ၣ်တဖၣ်အပူၤန့ၣ် သဝီသး ပုၤလၢအဘၣ်တၢ်ဃုထၢထီၣ်အီၤလၢ KNU တကပၤအိၣ်ဝဲ ဒီးဟီၣ်ကဝီၤပုၤပၤဆၢတၢ်လၢအဘၣ်တၢ်ဃုထၢထီၣ်အီၤလၢ SAC တကပၤအိၣ်စ့ၢ်ကီးဝဲန့ၣ်လီၤ.

တၢ်လုၢ်အိၣ်နီၢ်ခိသးသမူအတၢ်တၢ်သ့ၣ်တဖၣ်

ပုၤဒူဖိသဝီဖိသ့ၣ်တဖၣ်ဘၣ်ကွၢ်ဆၢၣ်မဲာ်ဝဲဒီးတၢ်လုၢ်အိၣ်နီၢ်ခိသးသမူအတၢ်တၢ်သ့ၣ်တဖၣ်အါမး မ့ၢ်လၢအဝဲသ့ၣ်ဃုဖံး ဃုမၤတညီလၢဒဲးသိးလၢညါဘၣ် ဒီဖျါလၢ SAC သုးအတၢ်ဟူးတၢ်ဂဲၤသ့ၣ်တဖၣ်အယီၤန့ၣ်လီၤ. ပုၤဆါတၢ်ဖိသ့ၣ်တဖၣ်ဘၣ် ကွၢ်ဆၢၣ်မဲာ်ဝဲဒီးတၢ်ကီၤတၢ်ခဲသ့ၣ်တဖၣ် ဒီဖျါလၢအဝဲသ့ၣ်ပုၤတၢ်ဆါတၢ်လၢတၢ်သဘျုးအပူၤတန့ၢ်ဘၣ်အယီၤန့ၣ်လီၤ. လၢတၢ် ကူၣ်လဲၤမၤကၤအပူၤစ့ၢ်ကီး တၢ်ဘၣ်တၢ်ဘၢအိၣ်စ့ၢ်ဝဲ ဒီးလၢတၢ်န့ၣ်အယီၤ တၢ်အပူၤကလံၤသ့ၣ်တဖၣ်ဒိၣ်ထီၣ်ဝဲ ဖးဒိၣ်လၢ ဟီၣ်ကဝီၤအပူၤ ဒီးပုၤပၤတီၢ်မုၢ်ဟံၣ်ဖိသိသ့ၣ်တဖၣ်ဘၣ်ကွၢ်ဆၢၣ်မဲာ်ဝဲကျိၣ်စ့တၢ်ဂ့ၢ်ကီၤသ့ၣ်တဖၣ် ဒီးတၢ်တၢ်သ့ၣ်တဖၣ် လၢကပူၤအိၣ်ပုၤအီၤတၢ်အဂီၢ်န့ၣ်လီၤ. တကးဒဲးဘၣ်အမံၤညါ လီၢ်ကဝီၤဒူဖိသဝီဖိသ့ၣ်တဖၣ်တအိၣ်ဝဲဒီး တၢ်ခွဲးတၢ်ယၢ်

လၢကယုဖံးယုမၤတၢ်လၢတၢ်လီၤအဂၤသ့ၣ်တဖဉ်ဘဉ် ဒီဖျါလၢထံၣ်ကီၢ်သဲးတၢ်တဂၢ်တကျါၤ ဒီးတၢ်မၤယံးထီၣ်တၢ်လဲၤ ထီၣ်က့ၤလီၤအယီၤန့ၣ်လီၤ. တၢ်အံၤဒုးအိၣ်ထီၣ်တၢ်ဂ့ၢ်ကီၢ်သ့ၣ်တဖဉ်ဒ်အမ့ၢ်တၢ်အိၣ်တလၢအီၤတလၢ လၢဟံၣ်ဖီယီၤသ့ၣ်တဖဉ် အဂီၢ်လၢအဒုးအိၣ်ထီၣ်တၢ်ဟံၣ်ဖီယီၤတၢ်ဂ့ၢ်ကီၢ်လၢအဂ့ၢ်အဂၤသ့ၣ်တဖဉ်အါမးန့ၣ်လီၤ.

တၢ်အိၣ်ဆူၣ်အိၣ်ချ့

စးထီၣ်လၢ SAC သုးဟံးန့ၣ်ဆူၣ်တၢ်စိတၢ်ကမီၤလံၤလံၤန့ၣ် တၢ်လီၤတူၢ်လီၤကံၤလၢတၢ်အိၣ်ဆူၣ်အိၣ်ချ့ တကပၤအိၣ်ဝဲဒၣ် အါမးန့ၣ်လီၤ. လၢမိကီၢ်ဒီးထါတီကရူၢ်, ထီတထူၣ်ကီၢ်ဆဉ်အပူၤန့ၣ်ဆူၣ်ချ့ပှၤမၤတၢ်ဖိတအိၣ်ဝဲလၢလၢလီၣ်လီၣ်ဘဉ်. အါန့ၢ် အန့ၢ်, SAC သုးဖိသ့ၣ်တဖဉ်အိၣ်စ့ၢ်ကီးဝဲဒၣ်လၢကမျါၢ်တၢ်ဆါဟံၣ်အကရၢၢ်ပူၤသ့ၣ်တဖဉ်အယီၤ ကမျါၢ်သ့ၣ်တဖဉ်ပျံၤဝဲ လၢကလဲၤတၢ်ဆါဟံၣ်န့ၣ်လီၤ. ကမျါၢ်အါတက့ၢ်န့ၣ်လဲၤဝဲဆူ (ပုဂ္ဂလိက) တၢ်ဆါဟံၣ်ဖဲလၢအဝဲသ့ၣ်အိၣ်တဆူၣ်ဘဉ်အဆၢ ကတီၢ် ဒီးတၢ်အံၤကဲထီၣ်တၢ်ဂ့ၢ်ကီၢ်တခါလၢပှၤပတီၢ်ဖိသ့ၣ်တဖဉ်အဂီၢ်, လီၤဆီဒၣ်တၢ်လၢပှၤဖိဒ်ဖိသ့ၣ်ဒီး ပှၤမိၢ်ဒါသ့ၣ် တဖဉ်အဂီၢ်န့ၣ်လီၤ. အဝဲသ့ၣ်ဒီးန့ၢ်ဆဲးဘဉ်ဝဲကသံၣ်ဒီသဒါတသ့ၣ်လၢဘဉ်. တၢ်တၢ်တၢ်သ့ၣ်တဖဉ်အိၣ်စ့ၢ်ကီးဝဲလၢ ပှၤဆူး ပှၤဆါလၢအလီၣ်ဘဉ်ဝဲဂ့ၢ်ဂီၢ်အူတၢ်အံးထွဲကွၢ်ထွဲသ့ၣ်တဖဉ်အဂီၢ် ဒီဖျါလၢတဘျီတခိၣ်န့ၣ်တၢ်လီၣ်ဘဉ်ဆၢ အဝဲသ့ၣ်ဆူတၢ် ဆါဟံၣ်လၢမုၢ်န့ၢ်အဆၢကတီၢ် ဒီးဘဉ်တၢ်မၤတံၢ်တံၢ်အဝဲသ့ၣ်လၢ SAC အသုးသ့ၣ်တဖဉ်လၢအအိၣ်ခိးတၢ်လၢ တၢ်သမံ သမိးအလီၤသ့ၣ်တဖဉ်န့ၣ်လီၤ. ပှၤသဝီဖိသ့ၣ်တဖဉ်ကကူၤစါယါဘျါသးအဂီၢ် ဟးထီၣ်ဟးလီၤတၢ်သဘျီတအိၣ်ဝဲဘဉ်.

ပှၤဘဉ်ကူဘဉ်ကံ ခိရိန့ၣ်တၢ်ဆါ (COVID-19) စ့ၢ်လီၤဝဲ ဒီးဖဲတယံၢ်တမီၢ်အံၤန့ၣ် ပှၤဒီးန့ၢ်ဘဉ် COVID-19 အတၢ်ဆါတ အိၣ်ဝဲဒၣ်နီတဂၤဘဉ်န့ၣ်လီၤ. ပှၤတနီၤနီၤဆဲးဘဉ်လံဝဲ COVID-19 ကသံၣ်ဒီသဒါဘဉ်ဆဉ် ပှၤအဂၤသ့ၣ်တဖဉ်ပျံၤဝဲလၢ ကဆဲးဝဲဒၣ်န့ၣ်လီၤ. ပှၤသ့ၣ်က့သးပှၤတနီၤနီၤဘဉ်ကွၢ်ဆၢၣ်မဲၢ်ဝဲဒီးတၢ်လဲၤထီၣ်က့ၤလီၤအတၢ်ဂ့ၢ်ကီၢ်သ့ၣ်တဖဉ် ဒီဖျါလၢအဝဲ သ့ၣ်ဘဉ်လဲၤဆဲးဝဲကသံၣ်ဒီသဒါလၢထီတထူၣ်ဝဲအယီၤန့ၣ်လီၤ. ဒ်လဲၣ်ဂ့ၢ်ဂ့ၢ် ပှၤတနီၤလဲၤဆဲးဝဲဒီဖျါလၢ အဝဲသ့ၣ်အဲၣ်ဒီး မၤန့ၢ်ဝဲ COVID-19 တၢ်ဆဲးကသံၣ်ဒီသဒါအလံာ်အုၣ်သးအယီၤန့ၣ်လီၤ.

တၢ်ကူၣ်ဘဉ်ကူၣ်သ့

ဘဉ်ယးဒီးတၢ်ကူၣ်ဘဉ်ကူၣ်သ့တၢ်အိၣ်သးတခါန့ၣ် ပှၤက့ၢ်ဖိသ့ၣ်တဖဉ်တမၤလိဘဉ်လၢတၢ်ဘဉ်ဒီဖျါလၢပဒိၣ်က့ၢ်သ့ၣ်တဖဉ် ဘဉ်တၢ်ပတုၢ်ယာ်အီၤစးထီၣ်လၢပယီၤသုးဟံးန့ၣ်တၢ်စိတၢ်ကမီၤလံၤလံၤန့ၣ်လီၤ. ဒ်လဲၣ်ဂ့ၢ်ဂ့ၢ်န့ၣ် က့ၢ်လၢလီၢ်ကဝီၤပူၤတနီၤ ဘဉ်တၢ်က့ၢ်အိးထီၣ်ကဒါက့ၢ်အီၤလံ ဘဉ်ဆဉ်ပှၤက့ၢ်ဖိတက့ၢ်ထီၣ်ကဒါက့ၢ်ခဲလၢဘဉ်. လၢပှၤကညီသဝီသ့ၣ်တဖဉ် အပူၤန့ၣ် **ကညီကူၣ်သ့ဆဲးလၢဝဲကျိၤ** (KECD) အက့ၢ်တနီၤက့ၢ်အိးထီၣ်ကဒါက့ၢ်လံဘဉ်ဆဉ် ပယီၤပဒိၣ်အက့ၢ်သ့ၣ်တဖဉ် တက့ၢ်အိးထီၣ်ကဒါက့ၢ်နီတဖျါၣ်ဒဲးဘဉ်. ဒီဖျါလၢတၢ်ပတုၢ်ယာ်က့ၢ်အယီၤ ပှၤသးစၢ်သ့ၣ်တဖဉ်ရဲၣ်ကျဲၤဝဲလၢကလဲၤမၤတၢ်

လၢကီၣ်တဲၣ်ကီၢ် ဒီးအဝဲသ့ၣ်တနီၤန့ၣ်လဲၤဝဲလံန့ၣ်လီၤ. လၢအဝဲသ့ၣ်ကလဲၤမၤတၢ်လၢကီၣ်တဲၣ်ကီၢ်အဂီၢ် အဝဲသ့ၣ်တလိာ်ဝဲလံာ်လဲၤနီၣ်တမံၤဘၣ်. ဘၣ်ဆၣ်သန့က့အဝဲသ့ၣ်တဂၤန့ၣ် ဘၣ်ဟ့ၣ်ဝဲပုၤလၢအရဲၣ်ကျဲၤတၢ်အဘူးအလဲလၢ စ့ပယီၤ ၁၇၀,၀၀၀ ကွဲးန့ၣ်လီၤ. အဝဲသ့ၣ်တနီၤဘၣ်တၢ်ဖိၣ်န့ၣ်အီၤလၢကီၣ်တဲၣ်သ့း ဒီဖျါလၢအန့ၣ်လီၤဆူထံကီၢ်ပူၤလၢ ကျဲတဖိးသဲးစးဘၣ်အယိၣ်န့ၣ်လီၤ.

SAC သုးသ့ၣ်တဖၣ်အိၣ်စ့ၢ်ကီးဝဲဒၣ်လၢကီၢ်ပယီၤပဒိၣ်ကိတနီၤအကရၢၢ်မံၢ်ညါ ဒီးပုၤကိဖိတနီၤဘၣ်တၢ်လဲၤဆုၢ်အီၤလၢကီၣ်လၢသုးအသိလ့ၣ်န့ၣ်လီၤ. ပုၤကိဖိသ့ၣ်တဖၣ်တထီၣ်ဘၣ်ဝဲကိဒ်လၢညါအသိးဘၣ်. အဝဲသ့ၣ်ကလဲၤဆူကိအဂီၢ်အဝဲသ့ၣ်ပျဲတၢ်ဒီးဘၣ်ယိၣ်ဘၣ်ဘျီဝဲတၢ်န့ၣ်လီၤ. ကိသရၢၢ်မုၢ်သ့ၣ်တဖၣ်ဖဲလၢအလဲၤဆူကိအခါ သိးဝဲအကိကူကၤလၢကျဲ တဘျီဘၣ်အယိ အဝဲသ့ၣ်ဘၣ်ကူကၤထီၣ်ဝဲအကိကူကၤဖဲလၢအလဲၤတုၤလၢအကိအခါန့ၣ်လီၤ. တၢ်ထီၣ်ကိအဆၢကတီၢ်စ့ၢ်ကီး တဒ်သိးလၢညါလၢဘၣ်. ပုၤကိဖိသ့ၣ်တဖၣ်တနီၤန့ၣ်မၤလိဘၣ်တၢ်ထဲစ့ၢ်န့ၣ်ရံၣ်န့ၣ်လီၤ. အဝဲသ့ၣ်တမၤလိဘၣ်တၢ်မုၢ်မုၢ်နီၢ်နီၢ်ဘၣ် ဒီးအဝဲသ့ၣ်တဒီးန့ၣ်ဘၣ်တၢ်ကူၣ်ဘၣ်ကူၣ်သ့လၢအကံၢ်အစီဂ့ၢ်ဘၣ်. ဒီဖျါလၢ SAC သုးအတၢ်ဟူးတၢ်ဂဲၤသ့ၣ်တဖၣ်အယိ ပုၤကိဖိလၢအမၤလိတၢ်လၢ အ့ထၢၣ်နဲးဖိခိၣ်သ့ၣ်တဖၣ်ဘၣ်ကွၢ်ဆၢၣ်မဲၢ်စ့ၢ်ကီးဝဲဒီးတၢ်ဂ့ၢ်ကီၢ်အါမးန့ၣ်လီၤ. အ့ထၢၣ်နဲးအပူၤဒိၣ်ထီၣ်ဝဲ ဒီးအ့ထၢၣ်နဲးမၤတၢ်တချ့ၣ်သိးလၢညါဘၣ်. ဒီဖျါလၢတၢ်ဂ့ၢ်ကီၢ်သ့ၣ်တဖၣ်အံၤအယိ ပုၤကိဖိသ့ၣ်တဖၣ်အိၣ်တ့ၢ်ဝဲဒၣ်လၢတၢ်လီၤခိၣ်လၢတၢ်ကူၣ်ဘၣ်ကူၣ်သ့န့ၣ်လီၤ.

ကညီဂ့ၢ်ဝိခွဲးယၢ်ကရူၢ် (KHRG) အဂ့ၢ်ဖျဉ်ကိာ်
ကညီဂ့ၢ်ဝိခွဲးယၢ်ကရူၢ် (KHRG) အံၤဘၣ်တၢ်ဒုးအိၣ်ထီၣ်အီၤဖဲ ၁၉၉၂ နံၣ် ဒီးမ့ၢ်ဝဲလီၢ်ကဝီၤကရၢၤသဘျီတဖုလၢအာ်လီၤမၤတၢ်လၢ ကမၤဂ့ၢ်ထီၣ်ပုၤဂ့ၢ်ဝိခွဲးယၢ်အတၢ်အိၣ်သး လၢကီၢ်ပယီၤမ့ၢ်ထီၣ်ကလံၤထံးအပူၤန့ၣ်လီၤ. **KHRG** သိၣ်လိဝဲ လီၢ်ကဝီၤဒူသဝီဖိတဖၣ် လၢကမၤနီၣ်မၤယါတၢ်မၤဘၣ်ဒိပုၤဟီၣ်ခိၣ်ဖိခွဲးယၢ်အဂ့ၢ်အကျိၤန့ၣ်လီၤ. **KHRG** ဘိးဘၣ်ရၢၤလီၤတၢ်ဂ့ၢ်တၢ်ကျိၤတဖၣ်အံၤ ဒ်သိးကဟံၣ်ဖျါထီၣ်လီၢ်ကဝီၤပူၤ ကမျၢၢ်တဖၣ်အကလုာ်, အတၢ်တူၢ်ဘၣ်ခိၣ်ဘၣ်, အတၢ်ဘၣ်ယိၣ်ဘၣ်ဘျီ ဒီး အတၢ်ထီၣ်တၢ်ဟံၣ်သးသ့ၣ်တဖၣ်န့ၣ်လီၤ. နယုထံၣ်သ့ၣ်ညါပတၢ်မၤသ့ၣ်တဖၣ်ဖဲ www.khr.org အပူၤသ့ၣ်ဝဲဒၣ်န့ၣ်လီၤ.